



HMCS SHAWINIGAN

BADGE

Description

Per chevron Azure and Argent over all two flashes in saltire between four fleur-de-lis all counterchanged.

Significance

Shawinigan means "portage on the crest". The reverse 'V' shape represents the crest from which the city derives its name. The upper blue represents the calm river above the waterfalls, which are marked by the white. The lightning flashes are from the Arms of the city. The fleur-de-lis is from the municipal flag, but multiplied by four to match that in the flag of the Province of Quebec, where the city is located.

MOTTO

FAIS BIEN CE QUE TU FAIS (Do well what you are doing)

NCSM SHAWINIGAN

INSIGNE

Description

Divisé en chevron d'azur sur argent, deux éclairs passés en sautoir, brochants sur le tout de l'un en l'autre et accompagnés de quatre fleurs de lis de l'un à l'autre.

Signification

Shawinigan se traduit par « portage sur la crête ». La pièce en forme de « V » inversé représente la crête d'où la ville tire son nom. La couleur bleue de la partie supérieure représente les eaux calmes en amont des chutes qui sont représentées par la couleur blanche. Les éclairs proviennent des armoiries de la ville. Il n'y a qu'une seule fleur-de-lis sur le drapeau municipal, elle fut multipliée par quatre pour égaler celles du drapeau de la province de Québec dans laquelle la ville est située.

DEVISE

FAIS BIEN CE QUE TU FAIS

COLOURS

White and Blue

COULEURS

Blanc et bleu

AFFILIATION

HMCS *Shawinigan* has an official affiliation with 62nd Field Artillery Regiment, RCA. This affiliation cannot be transferred to new construction.

AFFILIATION

Le NCSM *Shawinigan* a une affiliation officielle avec le 62^e Régiment d'artillerie de campagne, ARC. Cette affiliation ne peut être transférée à un nouveau bâtiment.

BATTLE HONOURS

The Second World War

GULF OF ST. LAWRENCE, 1942, 1944; ATLANTIC, 1942-44.

HONNEURS DE BATAILLE

Seconde Guerre mondiale

GOLFE DU SAINT-LAURENT, 1942, 1944; ATLANTIQUE, 1942-44.

LINEAGE

First of Name

Corvette, Flower Class.

Commissioned 19 September 1941.¹

Sunk by enemy action 25 November 1944.²

LIGNÉE

Premier du nom

Corvette de classe Flower.

Mis en service le 19 septembre 1941.¹

Coulé par l'ennemi le 25 novembre 1944.²

Second of Name

Coastal Defence Vessel, Kingston Class.

Commissioned 14 June 1997.³

Deuxième du nom

Vaisseau de défense côtière de classe Kingston.

Mis en service le 14 juin 1997.³

OPERATIONAL HISTORY

The Second World War

Shawinigan served on escort duties off of Nova Scotia and Newfoundland and in the North Atlantic with 'Sydney Force', 'Newfoundland Command', 'Halifax Force' and the 'Western Local Escort Force'.⁴ She was torpedoed and sunk in the Cabot Strait by the German submarine *U1228*.⁵

HISTORIQUE OPÉRATIONNEL

Seconde Guerre mondiale

Le *Shawinigan* a servi comme navire d'escorte au large de la Nouvelle-Écosse, de Terre-Neuve et dans le Nord de l'Atlantique avec la « Sydney Force », le « Newfoundland Command », la « Halifax Force » et la « Western Local Escort Force ». ⁴ Il a été torpillé et coulé par le sous-marin allemand *U1228* dans le détroit de Cabot. ⁵

1. SMC/FDN, HMCS *Shawinigan*, 2114/19; Signal, NOIC QUEBEC to NSHQ, 192114Z September 1941, NAC/AN, RG/GE 24, vol.11570, file/dossier 27-5-48

2. Signal, 082054Z December 1944, C IN C CNA to C STADACONA NOIC, NAC/AN, RG/GE 24, vol.11647, file/dossier HMCS *Shawinigan*

3. Annual Historical Report/Rapport historique annuel 1997 - HMCS/NCSM *Shawinigan*, no file number, aucun numéro de dossier, AHR/RHA 1326-3355

4. SMC/FDN, HMCS *Shawinigan*, 1920/22; SMC/FDN, HMCS *Shawinigan*, 021541Z January 1942; "The First Year of Canadian Operational Control in the Northwest Atlantic", 18 August 1944, Appendices A and B, Document Collection/collection de documents 81/520, 8400-130 Western Escort Force

5. Signal, C IN C CNA to NSHQ, 261823Z November 1944, Document Collection/collection de documents 81/520, 8000 HMCS *Shawinigan*; Signal, NSHQ to COMINCH, 081351Z June 1945, Document Collection/collection de documents 81/520, 8000 HMCS *Shawinigan*